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با توافق نویسندگان و استودیوها
برنامه های شبانه تلویزیونی آمریکا 

برمی گردند

همدلی| برنامه های شــبانه تلویزیون های آمریکا که به 
دلیل اعتصاب انجمن نویســندگان تعطیل شده بودند، 

دوباره روی آنتن می روند.
به نقل از ددلاین، اعتصاب نویسندگان که نزدیک به ۵ ماه 
طول کشید موجب شد تا برنامه های زنده شبانه از اولین 

برنامه های تلویزیونی باشند که به محاق رفتند.
اکنون با توافق آزمایشی انجمن نویسندگان با استودیوهای 
بزرگ در جهت کســب حقوق این صنف، برنامه شبانه 
استیون کولبرت، جیمی کیمل، جیمی فالون، ست مایرز 

پخش مجدد خود را شروع می کنند.
برنامه های گفتگومحور روزانه درو بریمور، جنیفر هادسون، 

کلی کلارکسون هم امکان بازگشت پیدا کردند.
برنامه های آخر شب از اوایل ماه مه که نویسندگان دست 
به اعتصــاب زدند چراغ های خود را خاموش کردند و به 
اولین بخش های صنعت تلویزیون بدل شدند که درنتیجه 

اقدام صنفی تعطیل شدند.
اکنون منابع داخلی به ددلاین گفته اند که این نمایش ها 
احتمالاً چند روز پس از پایان رسمی اعتصاب باز خواهند 
گشت. هیئت مدیره و کمیته اعتصاب انجمن نویسندگان 
هنوز به طور رسمی دســتور پایان اعتصاب را نداده اند، 
اما به محض صادر شدن این دستور نویسندگان سر کار 

برمی گردند تا روند تولید دوباره را آغاز کنند.
این برنامه های شــبانه نیازی ندارند تــا پایان اعتصاب 
انجمن بازیگران منتظر بمانند، هرچند مجبورند از حضور 

بازیگران به عنوان مهمان فعلاً محروم باشند.
این امــر موهبتی برای هزاران نفری اســت که در این 
نمایش ها کار می کنند و ماه هــا از کار بازمانده بودند و 

بیشترشان دستمزدی هم دریافت نکردند.
این احتمال وجود دارد که برنامه های شــبانه کولبرت، 
کیمــل، فالــون و مایرز همــه در یک شــب بازگردند، 
به خصوص که آن ها در طول اعتصاب باهم بسیار نزدیک 
بودند و به صورت گروهی میزبان یک پادکست شدند که 

تاکنون ۶ قسمت آن منتشر شده است.
در آخرین اعتصاب در سال ۲۰۰۸ و پس از نزدیک به ۲ 
ماه تعطیلی، برنامه های شبانه آن زمان شامل برنامه های 
دیوید لترمن، کریگ فرگوسن و جیمی کیمل همگی با 

هم روی آنتن رفتند.

محمد خزاعی؛ رئیس سازمان سینمایی خبر داد:
اختصاص تسهیلات بانکی برای 

پروژه های سینمایی
همدلی| محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی در هفتاد 
و هشــتمین جلسه شــورای معاونان و مدیران سازمان 
سینمایی از اختصاص تسهیلات بانکی برای پروژه های 
سینمایی خبر داد.خزاعی در این جلسه ضمن تأکید بر 
اهمیت جریان تولید در سینمای ایران و تأثیر آن بر حوزه 
اشتغال و معیشــت خانواده سینما با تمجید از اقدامات 
صورت گرفته در این زمینه در سال گذشته در حوزه های 
فیلم سینمایی، مستند و کوتاه گفت: این طرح با هدف 
حمایت و کمک به چرخه تولید فیلم در سینما و رونق 
اشتغال طراحی شده است.رئیس سازمان سینمایی ادامه 
داد: اعطای تسهیلات بانکی ارزان قیمت برای تولید آثار 
سینمایی ارزشمند به روندهای حمایتی سازمان سینمایی 
از تولید افزوده شــد.او اضافه کرد: بنیاد سینمایی فارابی 
به عنوان نهاد حمایتی از ســینمای حرفه ای مسئولیت 
بررسی تقاضاها در شوراهای تخصصی و اعلام نظر برای 
معرفی پروژه های سینمایی به بانک عامل را بر عهده دارد.

به گفته او، تقاضای تهیه کنندگان سینما پس از دریافت 
پروانه ســاخت از معاونت ارزشیابی و نظارت سازمان در 
شورای تخصصی بنیاد سینمایی فارابی بررسی و اعلام 
نظر خواهد شــد. ادامه حمایت، رونق کســب وکارهای 
ســینمایی و افزایش کمی و کیفــی تولید آثار و حفظ 
شــرایط تعادلی در عرصه تولید فیلم های ســینمایی و 
جلوگیری از بیکاری دست اندرکاران سینما در راستای 
تولید آثار سینمایی خلاقانه، حرفه ای، استاندارد و اثرگذار 
و متنوع در مضامین و محتوا را ازجمله اهداف این طرح 
عنوان شد.او اضافه کرد: با تلاش های سازمان سینمایی، 
این خط اعتباری جدید در قالب انعقاد تفاهم نامه با یکی 
از بانک های عامل به منظور اعطای تسهیلات ارزان قیمت 
در راستای تولید آثار سینمایی فراهم شد. شکل گیری 
تولیــدات با مضامین متنوع و ژانرگرا و ارتقای محتوایی 
آثار و حمایت هدفمند از تولیدات مرتبط با اولویت های 
فرهنگــی و رویکردهــای محتوایی ســازمان از اهداف 
این طرح اســت.محمد خزاعی با بیان اینکه ســازمان 
سینمایی در سال جاری با اهتمام مضاعف دغدغه های 
سینماگران در زمینه معیشت، مسکن، بازنشستگی، بیمه 
و مالیات را پیگیری می کند عنوان کرد: اقدامات مؤثری 
در اغلــب این بخش ها در حال وقوع اســت و این طرح 
حمایتی از دیگر اقدامات پیش بینی شــده در این راستا 
است.به گفته او، علاوه بر این تسهیلات بانکی، سازمان 
سینمایی در حوزه های دیگر نیز از آثار موردنیاز سینمای 
ایران بر اساس اولویت های سازمان در قالب مشارکت و 
سرمایه گذاری حمایت می کند.او با تأکید بر لزوم حمایت 
از تولیدات سینمای ایران در حوزه های مختلف گفت: در 
مأموریت های پنج ساله تعریف شده برای بنیاد سینمایی 
فارابی، مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی و انجمن 
سینمای جوانان ایران در سرفصل های مختلفی حمایت از 
جریان تولید با اولویت ها و شاخصه های اعلام شده تعریف 

شده است.

 نمایشگاه گروهی »اکنونِ من« 
به ملت رسید

همدلی| نمایشگاه گروهی نقاشــی خط »اکنونِ من« 
به کوشــش و گردآوری احمد آریامنش و با حضور ۲۵ 
هنرمند، روز جمعه ۷ مهر ۱۴۰۲ از ساعت ۱۶ در گالری 
پردیس ملت افتتــاح می شــود.احمد آریامنش درباره 
این نمایشــگاه با موضوعیت نقاشیِ حروف است، گفت: 
خوشبختانه امروزه در نمایش آثار بسیاری از هنرمندان 
ژرف اندیش شاهد پیوست استیتمنت هستیم که حاکی 
از دغدغه ها، جهان بینــی و زاویه  نگاه هنرمند به جهان 
پیرامونش و هدف و رویکرد او در پدیدآوران اثر خویش 
اســت که باعث درک و تفسیر بهتر ما از اثر خواهد بود. 
لذا نمایشــگاه حاضر حاصل تلاش هنرمندانی است که 
باوجود فرازوفرودهای بسیار و با تکیه بر تجربه های بیش و 
کمشان، بر پایه  این رویکرد شکل گرفته است.او همچنین 
در مورد آثاری که قرار است در این نمایشگاه به نمایش 
درآید، گفت: این آثار مبتنی بر نگاه منحصربه فرد، متنوع و 
گاه متضاد آن ها که برخاسته از درک شخصی هر هنرمند 
از جهان پیرامون خویش است که با مدد از موتیف های 
خطی، نقاشانه به تصویر درآمده و تلاش می کند که هر 
چه بیشتر مخاطب را به مرزهای فکری و دنیای متفاوت 
احساس و ادراک خود نزدیک کند.این هنرمند در پایان 
ابراز امیدواری کرد که تماشای این آثار بتواند دریچه ای 
هرچند کوچک را به سمت تجربه ای نو برای مخاطب خود 
بگشاید.فهیمه آریادوست، نادر احمری، حمیده احسانی، 
زینب بابایی، حدیث بیرانوند، سیما پایا، صباپناهی، ساناز 
تقی پور، سعید چهرزاد، اعظم حبی، آزاده خسروی، سما 
سلوکی، فرانک صابری، سیدعمار صفوی، رضوان عادلی، 
مینا عبدی، افسانه فتح اله نژاد، سارا فرح نیا، مونا فریدونی، 
فرشید فقیهی، حمید قمصری، میلاد قهرمانی، محدثه 
محتشمی، مهسا مهرسا و مسلم )کیا( وثوقی کیا ازجمله 
هنرمندان حاضر در این نمایشــگاه هستند.نمایشــگاه 
»اکنونِ من« روز جمعه هفتم مهر ۱۴۰۲ از ساعت ۱۶ 
الی ۲۰ در گالری پردیس ملت افتتاح می شود و تا ۲۱ مهر 
ادامه دارد.علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه 
همه روزه از ســاعت ۱۱ الی ۱۹ و روزهای سه شــنبه و 
پنجشــنبه از ساعت ۱۵ الی ۱۹ به گالری پردیس ملت 
به نشانی خیابان ولیعصر )عج(، ابتدای بزرگراه هاشمی 
رفســنجانی )نیایش(، روبروی بزرگراه کردستان، طبقه 

منفی ۲ مراجعه کنند.

آیا تلاش های انسان به بیهودگی می انجامد؟
»تاریکخانه 2« در ارغوان

همدلــی| »تاریکخانــه ۲« )تنهایی( به نویســندگی و 
کارگردانی حسن حســامی تا یک ماه دیگر در عمارت 
ارغوان اجرا می شــود.»تاریکخانه« بــا نگاهی به تئاتر 
ابزورد، تصاویری شکســته و درهم از وضعیت بشــر با 
همه بیهودگی اش در دوران معاصر را نشان می دهد که 
در انتها گروه نمایشــی به جستجوی راه های برون رفت 
از ایــن وضعیــت می پردازند.در توضیــح نمایش آمده 
اســت: آیا تمام تلاش های انســان در انتها به بیهودگی 
می انجامد؟»تاریکخانــه ۲« پــس از »تاریکخانه ۱« و 
»دختر« سومین کار نمایشی حسن حسامی در تهران 
است.نمایش »تاریکخانه ۱« به نویسندگی و کارگردانی 
حسن حسامی از ۱۶ خرداد امسال در سالن های شماره 
۱ و ۲ عمارت ارغوان روی صحنه رفت.حســامی که از 
سال ۷۴ و در قزوین فعالیت تئاتری خود را شروع کرده 
است، سال گذشــته نیز نمایش »دختر« را در پردیس 
تئاتر شهرزاد به اجرای عموم برده بود.در »تاریکخانه ۲« 
حامد خسروی، سحر باقرآبادی، علی نیکیار، پژال مرادی 
لاکه، شکیلا مودت پور، فلور فغانی، هاتف گودرزی و سینا 
تقی زاده ایفای نقش می کنند.دیگر عوامل این نمایش 
عبارت اند از دستیار کارگردان: رضا هاشمی، مدیر تولید: 
اسماعیل نیک فر، مدیر صحنه: نگار معلم، طراح لباس: 
مینا برزن، گرافیست: نسیم زند، موسیقی: سینا بختیار، 

کامیار پارسا، طراح گریم: فیروزه بامسی

همدلی| خانــم جوان تحصیل کرده ای بود که از 
فرنگ به کشور بازگشته بود و خیلی زود نامش 
بر سر زبان ها افتاد. در محافل تئاتری و در فضای 
دانشــگاه، صحبت از هما روستا بود. بازیگری که 
خاک کشورش را به کار و فعالیت در اروپا ترجیح 
داد، سختی زیادی کشید تا جایی که در مقطعی 

از زندگی پرفرازونشیبش رستوران داری هم کرد.
دیروز، چهارم مهرماه سالروز تولد و درگذشت هما 
روستا بود. او جزو معدود کسانی است که در روز 

تولدش، تولدی در جهانی دیگر را تجربه کرد.
دختــر رضا روســتا بــود؛ مردی سیاســی که 
فعالیت های حزبی اش، کودکی پرمشقتی را برای 
دخترش رقم زد؛ ســفری طولانی با خانواده ای 
که از ســوی حزب معرفی شده بودند از ایران تا 
رومانی و بعدتر تا روسیه. پیش تر درباره این بخش 
از زندگی خانم بازیگر گفته ایــم. اما فقط دوران 
کودکی او نبود که آمیزه ای از سختی و اضطراب 
داشــت. در بزرگ سالی نیز زندگی، دشواری های 
دیگری به او تحمیل کــرد؛ از محدودیت در کار 
تا بازگشــایی اجباری یک رستوران برای گذران 
زندگی و فرار از افســردگی. مروری بر این بخش 
از زندگی هما روستا می تواند قابل تأمل است که 

باهم می خوانیم:
هما روستا در گفت وگوی مفصلی که با »محمد 
رسول صادقی« در شماره ششم مجله پاراگراف 
داشته، هم از اولین چالش های زندگی مشترک 
خود با حمید ســمندریان گفته و هم از دوران 
ســختی که اجازه کار نداشــته اند و رستورانی 
دایر کرده اند.»اوایل ازدواجم، نمایشــنامه »بازی 
استریندبرگ« نوشته فریدریش دورنمات را ترجمه 
کردم و به عنوان دستیار کارگردان کنار سمندریان 
قرار گرفتم. فخری خوروش، محمدعلی کشاورز 
و اسماعیل شنگله بازیگران نمایش بودند. فخری 
خوروش به دلایلی از گروه کنار رفت و قرار شــد 
آذر فخر با ما همکاری کند، اما چون در تلویزیون 
ضبط داشــت با تأخیر به گروه پیوست. بنابراین 
در تمرینات گروه، نقش »آلیس« را من روخوانی 
می کردم تا بازیگران دیگر به تمرین ادامه دهند. 
من فارســی را بد می خواندم و سمندریان که در 
کار خیلی جدی بود، سرم داد می کشید. من هم 
شوکه می شــدم و می گفتم آخه قرار نیست که 
مــن این نقش را بازی کنم؛ دارم کمک می کنم. 
ســمندریان هم می گفت: »یک بازیگر حتی اگر 
بخواهد ســوفله هم بکند، باید درســت بخواند، 
مایه بگذارد و انــرژی مصرف کند.« و من بغض 
می کــردم. به تمرین ها ادامــه دادیم و من تمام 
انرژی ام را برای درست خواندن نقش به کار بستم.

یک روز سر تمرین شنگله و کشاورز به سمندریان 

پیشنهاد کردند که در اجرای صحنه نقش آلیس 
را من بازی کنم و سمندریان پس از تأملی طولانی 
پذیرفت و از آن روز به بعد مشکل من زیادتر شد؛ 
طوری که گاهی پشت صحنه زارزار گریه می کردم 
و می گفتم: »این دیگر کیست؟! من با چه کسی 
ازدواج کرده ام؟! این اصلاً سمندریان دیگری است!

در هنگام کارگردانی شخصیت و اخلاق سمندریان 
صد درصد تغییر می کرد. شــنگله و کشــاورز مرا 
دلــداری می دادنــد و به ســمندریان می گفتند: 
»این قدر سرش داد نزن. هرچه داد داری سر ما بزن. 
این اولین کار هما با توست. هنوز نمی داند با تو چه 
طور باید کار کند.«سرانجام با تمرینات فراوان نقش 
»آلیس« را در نمایشنامه »بازی استریندبرگ« بازی 
کردم، که اجرای خوبی هم از کار درآمد. هرگز این 
اولین تجربه را از یاد نمی برم. تجربه گران و خوبی 
برای کارهای بعدی ام شد. حقیقتش این است که 
در تئاتر بود که من نیمه دیگر حمید ســمندریان 
را شــناختم.«اما یکی از چالش های مهم این زوج 
هنری، در ســال های پایانی دهه ۵۰ بود؛ دوره ای 
که کار تئاتر بســیار دشوار می نمود و آنان تصمیم 

گرفتند رستورانی دایر کنند.
روایت روستا را درباره گشایش این رستوران 

که در همان گفتگو آمده، می خوانیم:
»سمندریان خیلی دوست داشت که »گالیله« را 
کار کند. ما تمرینات خود را در تالار وحدت شروع 
کرده بودیم و ذوق و شوق این کار را داشتیم که 
زمزمه هایــی آمد مبنی بر این که رئیس آنجا که 
نامش یادم نیســت، گفت که من تا زنده هستم 
نمی گذارم این نمایش اینجا اجرا شود. ما توجهی 
نکردیم و به کارمــان ادامه دادیم تا این که روزی 
نگهبان آنجا جلوی سمندریان را گرفت و گفت که 
باید آلبوم عکسی از خانم هایی که با شما همکاری 
دارند بر اساس همان پوششی که قرار است بازی 
کنند، درســت کنید تا رئیــس ببیند. خیلی به 

سمندریان برخورد و عصبی شد و تا خانه پیاده 
آمدیم. سمندریان گفت که من دیگر پایم را آنجا 
نمی گذارم؛ دارند به من و گروهم رســماً توهین 
می کنند. این شد که تصمیم گرفتیم شغلمان را 
عوض کنیم. باید از یک جایی زندگی خود را اداره 
می کردیم. آن موقع خیلی از بچه های تئاتری و 
جوان ها دوروبرمان بودند و با ما همکاری داشتند. 
یک رستوران باز کردیم. البته فقط ناهار می دادیم؛ 
اما غذاهایمان واقعاً خوشمزه بود. آنجا پاتوق همه 
بچه های تئاتر شده بود. ما یک آشپز و یک دستیار 
آشپز حرفه ای داشتیم اما بقیه، همه از همکاران 
گروه سمندریان بودند. مثل آحمد آقالو، حمید 
لبخنده و محمد حمزه که الآن نقاش است، امید 
روشن ضمیر که در آمریکا سینما خوانده بود هم با 
ما همکاری می کرد. حسین عاطفی، جمال اجلالی 
هم که اصولاً فصلی بودند؛ بعضی وقت ها بودند و 
بعضی  وقت ها هم نبودند. آنچه مهم تر از همه چیز 
بود، این بود که در آن شــب های سخت پس از 
دوران انقــلاب فرهنگی، رســتوران به ما کمک 
می کرد تا گذران زندگــی کنیم. آن  هنگام گاه 
در کنار این کار، نمایشنامه خوانی هم می کردیم 
تا خودمان را آمــاده نگاه داریم. حتی برای رادیو 
می خواستیم یک نمایش کار کنیم که نشد. همان 
وقت بود که به من پیشــنهاد بازی در سریال و 
سینما را می دادند ولی من قبول نمی کردم، چون 
واقعاً آمادگی نداشتم که یک جور دیگر کار کنم. 
در چنیــن اوضاعی بود که ما بچه دار شــدیم و 
کاوه به دنیا آمد. کاوه امید زندگی همه بچه های 

رستوران بود.
اما این تغییر فضا دیری هم نپایید و ناچار 

شدند رستوران را ببندند:
»چون حقوق کارکنان را از پدر حمید می گرفتیم، 
او هم اعتراض می کرد که این چه رستورانی است 
که حقوق کارکنانتان را باید من بدهم؛ بنابراین 

رســتوران را تعطیل کردیــم. کمی بعدتر دکتر 
علی منتظری رئیس مرکز هنرهای نمایشی شد 
و خب، خیلی مثبت عمل کرد. حسین جعفری 
هم که جزو دانشجویان حمید در دانشگاه تهران 
بود و مثل تمام شاگردانش به او عشق می ورزید، 
خیلی تلاش کرد تا ســمندریان بــار دیگر کار 
کند و منتظــری و ســمندریان را باهم روبه رو 
کنــد. دکتر منتظری خودش به خانه ما آمد و با 
حمید صحبت کرد که کار کند و چنین شد که 
سمندریان را با »ازدواج آقای می سی سی پی« به 
صحنه برگرداند. البته »گالیله« را بازهم نگذاشتند 
که اجرا کند. »ازدواج آقای می سی ســی پی« در 
آن زمان خیلی اجرای موفقی شــد؛ هم ازلحاظ 
تماشاگر و هم از منظر منتقدان. رضا کیانیان هم 
بعد از سال ها کار نکردن، برای اولین بار به صحنه 
برگشته بود و خودش را در آن نمایش مطرح کرد. 
احمــد آقالو فوق العاده زیبا بازی کرد. همین طور 
میکائیل شهرســتانی و دیگران.«ایــن زوج اما 
همچنان گرفتاری هایی داشتند. بااین حال بازهم از 
پا ننشستند و در مقطعی دیگر، آموزشگاهی آزاد 
با عنوان آموزشگاه سمندریان راه اندازی کردند که 

روستا درباره تأسیس آن توضیح داده است:
»اول در اداره تئاتــر یــک اتاق به مــا دادند که 
سمندریان با یک عده جوان علاقه مند به صورت 
کارگاهی کار کنــد. وقتی هم فضای کار را برای 
کارگردانی اش ســخت دید، به فکر این افتاد که 
یک جوری در تئاتر باشــد؛ لااقــل یک عده ای را 
تربیت کند که اگر نتوانند بازی کنند، دست کم 
تماشاگر باشــعورتری برای تئاتر باشند و بد را از 
خوب تشــخیص دهند. به مرور به این فکر افتاد 
که جایــی را پیدا کند. پس گشــتیم و همین 
مکان فعلی را که متعلق به یکی از شــاگردانش 
ـ خانم رزم آرا ـ بود، اجاره کردیم. دوست داشت 
از یک جای کوچک شــروع کند. او هرگز دنبال 
پول درآوردن نبود. پول را در حدی می خواســت 
که بتواند زندگی آرام و بی دغدغه ای داشته باشد. 
آموزشگاه تنها جایی بود که شاید سمندریان را 
سرپا نگه می داشت؛ چون شرایط تئاتر کار کردن 
خیلی سخت شده بود. برای جوان ترها هم سخت 
بود چه برسد به آدمی که سنی از او گذشته است؛ 
بنابراین آموزشــگاه برایش مثل قرص آرام بخش 
بود.«هما روســتا چهارم مهر سال ۱۳۹۴ بعد از 
مدتی مبارزه با بیماری در آمریکا درگذشت. مدتی 
زمان برد تا پیکر او به ایران رسید و دوستدارانش 
او را با همه زیبایی ها، صدای دل نشین و محبتی 
واقعی که هرگز نمایشی نبود، به خاک سپردند 
تا در کنار همسرش، حمید سمندریان در قطعه 

هنرمندان بهشت زهرا )س( به آرامش برسد.

برای سالگرد میلاد و درگذشت هما روستا که دیروز هفتادونه ساله شد 

اشک های هما از ترس همسرش سمندریان بزرگ!
رویداددریچه

همدلی| نشســت خبری سی و پنجمین جشــنواره فیلم های 
کــودکان و نوجوانان به دبیری مجیــد زین العابدین صبح امروز 
سه شــنبه ۴ مهر در بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد.در ابتدای 
این نشست، زین العابدین ضمن تشــکر از همه کسانی که درراه 
بهبود برگزاری جشنواره کمک کرده اند، گفت: ستاد جشنواره سی 
و پنجم از ابتدای مردادمــاه دور جدید فعالیت خود را آغاز کرد. 
سعی کردیم ستاد را از حیث ساختاری نسبت به گذشته چابک تر 
کنیم. چابک سازی ستاد یکی از ضرورت های پیش  روی جشنواره 
بود که سعی کردیم از حیث مسئولیت ها این کار را آغاز کنیم و 
با استفاده از ظرفیت های بومی و میزبانی اصفهان تفویض وظیفه 
کنیم.او افزود: فکر کردیم جشــنواره باید شأن و منزلت خود را 
هــم در بخش ملی و هم در بخش بین المللی حفظ کند و برای 
این شــأن هم برنامه ریزی کردیم. ابتدا نظر این بود که ۲ بخش 
ملی و بین المللی یکی شود اما با این کار حق سینمای کودک ادا 
نمی شد و تأکید کردیم که این ۲ بخش را جداگانه برگزار کنیم 
که استقبال فیلم سازان هم در هر ۲ بخش خوب بود. پذیرش آثار 
را تمدید نکردیم چون به اندازه کافی استقبال شده بود. درنهایت 
تصمیم گرفتیم ۲ بخش ملی و بین المللی را در بخش فیلم های 

بلند داستانی و پویانمایی برگزار کنیم.
افتتاحیه ۱۴ مهر در اصفهان برگزار می شود

زین العابدیــن در مورد تاریخ افتتاحیــه و اختتامیه توضیح کرد: 
افتتاحیه جشنواره در روز ۱۴ مهر در اصفهان و اختتامیه هم ۲۰ 
مهر برگزار خواهد شــد. زمان نمایش فیلم ها نیز بین ۱۵ تا ۱۹ 
مهر که هفته جهانی کودک نیز اســت، خواهد بود.او با اشاره به 
شعار جشنواره نیز بیان کرد: »بچه ها به سمت قله« شعار جشنواره 
امســال اســت چراکه بچه ها هم روحیه کمال طلبانه دارند و به 
همین علت این شــعار را انتخاب کردیم که خودباوری و انگیزه 
را در بچه ها تقویت کنیم. امیدواریم این شعار مضمون محتوایی 
جدیــدی را پیش روی آثار کودک قرار دهد.دبیر جشــنواره در 
ادامه گفت: ســینماهای چهارباغ و پردیس ساحل به عنوان خانه 
جشنواره انتخاب شده است. سالن سینما سوره حوزه هنری هم 
میزبان هنرمندان، مسئولان فرهنگ و هنر و رسانه خواهند بود. 
در حال فراهم آوردن شــرایطی برای حضور افرادی هستیم که 
محدودیت های جسمی دارند.او با اعلام تعداد داوران و خبرنگاران 
کــودک و نوجوان مطرح کرد: ما آموزش هایی را از طریق فضای 
آنلاین و حضوری به آن ها داده ایم. همه ۳۷۷ نفر خبرنگار کودک 
و نوجوان را به عنوان مهمان در جشنواره خواهیم داشت. امسال 
هم زمان هفتمین المپیاد کودک و نوجوان را هم خواهیم داشت، 
ما نمی خواستیم صرفاً یک رویداد باشد که ثمره ای نداشته باشد 
درنتیجه تصمیم گرفتیم المپیاد را بسیط تر کنیم و برنامه ریزی به 
این شکل شد که المپیاد در کنار جشنواره آغاز شود اما هم زمان 
با جشنواره تمام نشود به همین ترتیب احتمالاً دو سه ماه طول 
می کشــد تا بچه ها با فضای سینما آشــناتر شوند و به ظرفیت 
فیلم ســازی ما اضافه کنند. می خواستیم المپیاد را به طور عملی 

با جشنواره گره بزنیم به همین ترتیب این طراحی جدید درباره 
المپیاد شــد. المپیاد ۲ محور اصلی دارد؛ یکی طراحی داستان و 

دیگری ساخت فیلم.
نمایش فیلم های ایرانی و خارجی در »زنگ سینما«

زین العابدین اظهار کرد: در حین برگزاری جشنواره امسال به سنت 
جشنواره های گذشته، کارگاه هایی با حضور اساتید ایرانی و خارجی 
داریم. شورای عالی سینما ۲ هفته گذشته مجدداً تشکیل جلسه 

داد. موضوع زنگ ســینما همواره 
از دغدغه های اصلی سینماگران، 
بچه هــا و ما بوده اســت بنابراین 
مصــوب شــد که زنگ ســینما 
برای مدارس از امســال راه اندازی 
شــود منتها دوستان ما در وزارت 
آموزش وپرورش ملاحظاتی درباره 
چگونگی اجرای آن داشــتند که 
قرار شــد ســازوکار این موضوع 
بررسی و تصویب شود. وزیر ارشاد 
به جد پیگیر این ماجرا بود و قرار 
شد دوستان ســازمان سینمایی 
کمک کنند تا این سازوکار مدون 
شود. پیشنهاد شده هم فیلم های 
خارجــی هم ایرانی متناســب با 
کودکان و نوجوانــان به نمایش 
دربیاید.دبیر این رویداد گفت: در 
بخش بین الملل آثاری از اندونزی، 
بلژیک، امارات، ترکیه، کره جنوبی، 
هلند، کانادا، چین، روسیه، پرو و 
ایران به ما رسیده است که از این 
میان ۲ تولید مشترک هم داریم 
و مجموعاً ســیزده اثر داســتانی 
بلند خواهیم داشت. همچنین در 
بخش کوتاه و پویانمایی هم آثاری 
از یازده کشــور خواهیم داشت. 
در بخش ملی هــم تنوع بومی و 

جغرافیایی خوبی از فیلم سازان داشتیم، فیلم هایی که به بخش ملی 
راه پیدا کرده اند تنوع بومی دارند و از ۳۵۹ فیلمی که متقاضی شدند 
مجموعاً ۱۴ اثر به بخش بلند رقابتی راه پیدا کردند. بخش خصوصی 
در حوزه تولید آثار حضور پررنگ داشت و ۷۲ درصد از فیلم هایی که 

در بخش رقابت ملی هستند از بخش خصوصی آمده اند. 
تصمیم به صرفه جویی گرفته ایم

مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی درباره هزینه برگزاری جشنواره 
مطرح کرد: سال گذشته به دلایل مختلف امکان برگزاری جشنواره 
فراهم نشد. هم شرایط کرونا هم شرایط اجتماعی و … ملاحظاتی 
بود که ما را از برگزاری جشــنواره محروم کرد پس امسال سعی 
شد جشنواره با حمایت و مشارکت مختلف امکان برگزاری داشته 
باشــد. ما تفاهم خوبی را با شهرداری اصفهان داشتیم، بخشی از 
هزینه هایی که به صورت سرفصلی احصا کردیم دوستان در حال 
برآوردشان هستند. هزینه های مربوط به میزبانی را اصفهان در نظر 
گرفت، هزینه های رایت فیلم ها و … را هم فارابی بر عهده گرفت. 
برگزاری جشنواره کمتر از تولید یک فیلم هزینه می برد البته حق 
سینمای کودک بیش از این حرف هاست اما به طورکلی تصمیم 

گرفتیم صرفه جویی کنیم.

نشست خبری این رویداد برگزار شد

بودجه جشنواره کودک، کمتر از بودجه ساخت یک فیلم است!


